

وصف المقررات الدراسية الجديدة

أولاً: وصف المقررات باللغة العربية

٣	تصميم وتقديم الرعاية الصحية	٥٠١ تاصح
<p>التعريف بطبيعة وإطار الرعاية الصحية وخصوصيتها في المنشآت الصحية بشكل عام، وفي المستشفيات والمراكز الصحية بشكل خاص، وإظهار الدور التنفيذي الذي يقوم به الإداريون في هذه المنشآت، يناقش المقرر العديد من القضايا المعاصرة المتعلقة بتصميم الخدمات الصحية للمستفيدين منها ودور القيادة العليا في تنظيمها، وخاصة في ضوء التحول الوطني.</p>		
٣	الأنظمة الصحية الدولية	٥٠٢ تاصح
<p>دراسة بعض نظم الرعاية الصحية الدولية، سواء في الدول المتقدمة أو الدول النامية ومقارنتها بالنظام الصحي السعودي. يتم التعرض لتجارب الدول المختلفة في إدارة النظم الصحية ودراسة هذه النظم من منظور مقارنة، من حيث عملية التخطيط، والتنظيم، وأعمال الصحة الوقائية والعلاجية والتشريعات الصحية المتعلقة بتقديم الرعاية الصحية للمجتمع وكيفية الاستفادة منها على مستوى المدراء التنفيذيين.</p>		
٣	المهنية وأخلاقيات العمل الصحي	٥٠٣ تاصح
<p>التعرف على مواضيع متقدمة في أخلاقيات المهنة والعمل في القطاع الصحي (نظرية وتطبيقية)، وكذلك التنظيمات المتعلقة بضمان حقوق كل من المستفيدين من الخدمات الصحية أو مقدميها. يناقش المقرر العديد من الموضوعات المتعلقة بضمان المحافظة على أسرار المرضى وخصوصياتهم وأمنهم وسلامتهم داخل المرافق الصحية سواء أثناء عملية التشخيص أو العلاج أو إجراء البحوث الصحية. كما يناقش المقرر تحليل الأنظمة والتعليمات والقرارات المتعلقة بحقوق المرضى واجباتهم وتقديم الرعاية الصحية لهم بشكل شمولي.</p>		
٣	جودة الرعاية الصحية	٥٠٤ تاصح
<p>التعريف بمفهوم إدارة الجودة الشاملة في القطاع الصحي ووسائل تحقيقها وعناصرها وأدواتها والمبادئ الأساسية التي تقوم عليها. كذلك تعريف متخذ القرار بمشكلات تطبيق إدارة الجودة والتحديات التي يمكن أن تواجهها، كما يتم دراسة بعض المؤشرات الصحية المتعلقة بإدارة الجودة وطرق قياسها.</p>		
٣	إدارة المشاريع الصحية	٥٠٥ تاصح
<p>تمكين متخذي القرار من التعامل مع المشاريع المؤقتة والدائمة وكيفية تنفيذها بشكل يضمن ديمومة المنظمات وكفاءتها. سيتم التطرق لبعض مشكلات المشاريع المحلية والدولية وحلها من خلال اتخاذ القرارات في القطاع الصحي بأسلوب علمي، وكذلك دراسة بعض الحالات التطبيقية التي يمكن أن تعترض متخذ القرار والطرق الممكنة لمعالجتها، بالإضافة لمواضيع مثل تقدير احتياج السكان للبرامج الصحية، وقياس فعالية المخرجات الصحية.</p>		
٣	إدارة التأمين الصحي	٥٠٦ تاصح
<p>يهدف هذه المقرر إلى تزويد الطلاب بالمعرفة والمهارات المتعلقة بمفاهيم إدارة التأمين الصحي. وكذلك يناقش هذا المقرر البدائل المتاحة عند خصخصة الأنظمة الصحية. علاوة على ذلك، سيتم التطرق الى وظائف التأمين الصحي وأنواعه وكذلك خصائصه وتطبيقاته. ويتم التطرق الى العلاقة بين مقدمي الخدمات الصحية وشركات التأمين.</p>		
٣	نظم المعلومات الصحية	٥٠٧ تاصح
<p>فهم أنظمة وتقنية المعلومات المستخدمة في المرافق الصحية وكيف يمكن أن تساعد متخذي القرار ومقدمي الخدمة الصحية في تقديم خدمة صحية أفضل. يتم التعرض لكثير من التطبيقات المعمول بها في المرافق الصحية وتقويمها وكيف يمكن تحسينها والاستفادة منها وخاصة الأنظمة الصحية التكاملية.</p>		

٣	الإدارة الاستراتيجية في الرعاية الصحية	٥٠٨ تاصح
<p>يناقش المقرر المداخل العلمية المختلفة للخطط الاستراتيجية سواء على المستوى المحلي أو التنظيمي مع طرح قضايا عملية في وضع استراتيجية برامج الرعاية الصحية، وكذلك تقدير الاحتياجات السكانية من البرامج الصحية وتقويم البرامج الصحية القائمة. كما يتم التعرف على عملية إنشاء البرامج التي يمكن أن تخدم فئات معينة من المجتمع وتقويمها وإجراء التدخلات المناسبة وتحسين الإجراءات لضمان فعالية وكفاءة البرامج الصحية المقدمة.</p>		
٣	الأساليب الإحصائية في الإدارة الصحية	٥٢٠ كمي
<p>تنمية قدرات الطلاب على فهم واختيار وتطبيق المفاهيم الإحصائية الكمية والكيفية التي يمكن تطبيقها في إدارة الخدمات الصحية. كذلك تعريف متخذي القرار بالمبادئ والمفاهيم الإحصائية، واختيار المقاييس الإحصائية المناسبة لطبيعة المتغيرات في دراسة المشكلات الصحية المختلفة.</p>		
٣	تسويق الخدمات الصحية	٥٠٩ تاصح
<p>التعرف على الأساليب والأدوات المختلفة المتعلقة بتسويق الخدمات الصحية، التي تمكن متخذي القرار بالإلمام بالمفاهيم والخبرات والممارسات التسويقية في مجال الخدمات الصحية والمستشفيات وتركز المادة على بيان أهمية التسويق الصحي وسلوك المنتفعين بالمنتج الصحي مع شرح وتفصيل سبل تصميم وتطوير الخدمات الصحية وتسعيرها وترويجها وتوزيعها. كما يقوم المقرر بإجراء التطبيقات العملية من واقع العمل في المرافق الصحية كالمستشفيات والمراكز الصحية أو مراكز اتخاذ القرارات الإدارية الصحية.</p>		
٣	تمويل النظم الصحية	٥١٣ تاصح
<p>التعريف بطرق التمويل المختلفة لتمويل الخدمات الصحية، ودراسة بدائل تمويل الخدمات الصحية المختلفة مثل التأمين الصحي، وخصخصة القطاع الصحي والدفع المباشر والشراكة بين القطاع العام والخاص ونحو ذلك، إذ يتم استعراض بدائل التمويل في بعض الدول الأخرى ومقارنتها والدروس المستفادة منها.</p>		
٣	مشروع بحث	٥٩٩ تاصح
<p>تم تصميم هذا المتطلب لتمكين متخذ القرار من إجراء دراسة علمية وعملية عن إحدى قضايا القطاع الصحي السعودي المتعلقة بمجال العمل التنفيذي الذي يمارسه المرشح. يتم في هذه الدراسة تطبيق طرق البحث العلمي وتقنيات التحليل الإحصائي (بنوعيه الكمي أو الكيفي) على موضوع معاصر في مجال الإدارة الصحية التنفيذية.</p>		

ثانياً: وصف المقررات باللغة الإنجليزية

EHHA 501	Designing and Providing Healthcare Services	3
<p>Identifying the nature of health management and its particularities in healthcare organizations, such as hospitals and primary healthcare centers. The course elaborates on the various activities related to the provision of health services and the role that can be played by health executives, especially within national health transformation.</p>		
EHHA 502	International Healthcare Systems	3
<p>A focus on healthcare systems in both developed and developing countries and compare such systems with the Saudi healthcare system. The comparison is placed on different international aspects related to planning, organizing, curative, and preventive activities, legislations, and the components of healthcare systems. Addressing such activities will be mainly the focus of this course on executive levels.</p>		
QUA 520	Statistical Methods in Health Administration	3
<p>Introducing biostatistics and principles of statistical techniques used in healthcare administration.</p> <p>Students will be acquired with qualitative and quantitative skills as well as various measures and statistical applications that can be used in solving health problems. Decision makers will be aware of the appropriate selection of different variables in healthcare issues.</p>		
EHHA 509	Marketing in Healthcare	3
<p>To identify the different methods and tools for marketing health services that enable decision makers to be familiar with the concepts, experiences, and marketing practices of health services and hospitals. The course focuses on the importance of health marketing and behavior of the users of health schemes with the explanation and elaborate ways of designing, developing, pricing, promoting, and distributing health services. The course also conducts practical applications from real work in health facilities such as hospitals, and healthcare centers.</p>		
EHHA 503	Professionalism and Healthcare Ethics	3
<p>Understanding the main principle of healthcare ethics (theory and practice). Legislations, regulations and the relationship between healthcare providers and health recipients. Issues such as privacy, confidentiality, safety, security and the comprehensive rights of patients during the treatment process or research will be examined.</p>		

EHHA 513	Financing Health Systems	3
<p>Understanding the various methods for financing healthcare services. Alternatives of healthcare financing such as health insurance, privatization, direct payments, and Public Private Partnerships (PPPs) will be explored. Experiences emerged from different countries will be highlighted and compared.</p>		
EHHA 504	Quality in Healthcare	3
<p>This course explores the basic principles, tools, and requirements to attain total quality management in healthcare sector. Various constructs impeding quality improvement on macro levels will be addressed. This course reviews various methodological issues related to applying quality management such as measurements, indicators, and challenges.</p>		
EHHA 505	Healthcare Project Management	3
<p>This course assists in enabling decision makers to deal with temporal and stable projects and how to execute them in effective and sustainable methods. Exposure to international and national projects will be examined in a scientific approach. Through cases studies, this course addresses practical issues to solve health programs. Issues such as population needs assessment, program processes, and effectiveness measurement outcomes are discussed.</p>		
EHHA 506	Health Insurance Administration	3
<p>This course aims to supply students with knowledge and skills related to health insurance management. Also, the course deals with alternatives when privatizing health care system. Moreover, students will have a chance to understanding health insurance functions, types, characteristics and applications. Lastly, the interactions between health care providers and insurance providers will be explored.</p>		
EHHA 507	Health Information System	3
<p>Provide students with an understanding of how information systems and technology can be used to help health decision makers and providers in the delivery of better health services. Students will be exposed to various applications used in healthcare organizations and how such applications can be evaluated and/or improved, particularly integrated ones.</p>		
EHHA 508	Strategic Management in Healthcare	3
<p>This course introduces various scientific approaches for strategic planning whether on micro or organizational levels with a focus on setting up healthcare strategic plans. The course addresses the population needs assessment and programs evaluation. The course tackles establishing health programs that serve a group of people and assessing such programs with the appropriate interventions to ensure effectiveness and efficiency.</p>		

EHHA 599	Research Project	3
<p data-bbox="124 210 1465 338">This requirement is designed to help the decision maker to conduct a scientific research in a topic relevant to the current issues in the Saudi healthcare system in the specialized area of the candidate.</p> <p data-bbox="124 353 1437 488">Students will be facilitated with knowledge on how to apply scientific research using appropriate methodological approaches (Quality or Quantity) and techniques relevant to the selected topics in the executive field.</p>		